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 Sessió 9 Ortografia-Els accents 

Els accents en català:  

En català, hi ha dos tipus d’accents:  L’accent obert (`) i l’accent tancat (´). 

Com accentuem les vocals:  

o La A: sempre amb accent OBERT o greu (`): menjàrem, bàscula, vàlid... 

o La I i la U: sempre amb accent TANCAT o agut (´): pastís, pallús... 

o La E i la O: Poden ser TANCATS i OBERTS: cèntim, mòdul, vindré, institució... 

Com s’accentuen les paraules en general:  

S'accentuen 

Els mots aguts acabats en -a, -e, -i, -
o, -u, -as, -es, -is, -os, -us, -en, -in. 

romà, cantaré, rodolí, lliçó, ningú, 
callaràs, entès, espantadís, arròs, 
pallús, comprèn, Dublín. 

Els mots plans acabats en 
terminacions que no siguin -a, -e, -i, -
o, -u, -as, -es, -is, -os, -us, -en, -in. 

exàmens, fenòmens, plàncton, 
portàveu, entristíssiu, cànon, tòrcer, 
còncau, correguérem, monòlit. 

Tots els mots esdrúixols, acabin 
com acabin. 

Àsia, plusvàlua, àrea, paciència, Núria, 
harmònium, període, diòptria. 

No 
s'accentuen 

Els mots que no s'incloguin en la 
norma anterior ni els monosíl·labs. 

menjaran, cantareu, remei, examen, 
corregueren, fenomen, Maria, sortissis, 
Caucas, pa, vi, sa. 

. 

 

 

 

 

 

Observació: L’ortografia catalana de l’IEC (2016), recull i permet la tradició ortogràfica valenciana d’escriure 
amb accent agut els mots que es pronuncien amb –e tancada en els parlars occidentals (i que son 
pronunciats amb –e oberta o neutra en altres parlars). Així, doncs, en els parlars valencians es pot escriure 
café, comité, interés, comprén, admés, conéixer, véiem... 

 


